
اقتصادی

دستاورد افتتاح های نمایشی در دولت یازدهم

تولید فقط ۳ دستگاه پژوی 2008 در یک ماه!
با جدی شدن دور جدید تحریم های مالی

هالک بانک ترکیه هم برای ایرانی ها محدودیت ایجاد کرد

اجرای کامل FATF به بهانه همکاری با یک بانک اروپایی
خبرگزاری رسمی دولت اعتراف کرد

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه4
چهار شنبه۱۰ خرداد ۱۳۹۶

۵ رمضان ۱4۳۸ - شماره۲۱۶۳۷

قیمت بازارنوع سکه
1/203/000سکه تمام طرح جدید
1/180/000سکه تمام طرح قدیم

640/000نیم سکه
365/000ربع سکه

255/000گرمی
114/342هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3734دلار
4218یورو
4838پوند

1069لیر ترکیه
1030درهم امارات

در حالی که قریب به یک ماه 
از افتتاح خط تولید پژو 2008 با 
حضور حسن روحانی می گذرد اما 
خبرها حاکی از این است که در 
طول این مدت فقط سه دستگاه 

از این خودرو تولید شده است.
براســاس گزارشــی آمار تولید 
اردیبهشــت  ماه خودروسازان نشان 
می دهد که محصول جدید شرکت 
پژو فرانســه در ایران  خودرو هنوز 
وارد مرحله تولید انبوه نشده است، 
به طوری که در ماه گذشته تنها سه 
دستگاه پژو 2008 در ایران  خودرو به 
تولید رسیده و در مجموع از ابتدای 
ســال تا پایان اردیبهشت ماه تولید 
ایــن خودرو در ایران   خودرو فقط 4 

دستگاه بوده است.
ایــن در حالی اســت که خط 
تولید پــژو 2008 پیش از برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری با حضور 
روحانی رئیس جمهور به بهره برداری 
رســید و هرچند در  آن زمان خبر 
افتتاح نمادین و تبلیغاتی خط تولید 
پژو 2008 توسط خبرگزاری فارس 
منتشر شد، اما ایران  خودرو بر آغاز 
تولید انبوه پژو 2008 تأکید داشت و 
اعلام کرد که تولید انبوه این محصول 
طبق برنامه ریزی از روز نخست آغاز 

شده و در حال انجام است.
نکتــه دیگــر قابــل توجه در 
در  خودروســازان  عملکرد  گزارش 
دومین ماه سال نشان دهنده توقف 

و  برنامه  کمیســیون  عضو 
بودجه مجلس بــا بیان اینکه 3 
مستمری  افزایش  تامین  راهکار 
وجــود دارد، گفــت: 37 هزار 
میلیارد تومان از منابع هدفمندی 
یارانه به خزانه واریز نمی شــود 
که از این طریق منابع مستمری 

تامین می شود.
حســینعلی حاجی دلیگانی در 
گفت وگو با فارس، با اشاره به اظهارات 
اینکه  ســخنگوی دولت مبنی بــر 
می توانیم مســتمری نیازمندان را تا 
5 برابر نیــز افزایش و تا 15 میلیون 
نفر از جمعیت آنها را پوشش دهیم، 
اظهار داشت: این همان مطلبی است 
که در ایام انتخابات دیگر کاندیداهای 
ریاســت جمهوری مطرح کردند، اما 
دولت با سیاســت دوگانه نسبت به 

موضوع رفتار کرد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلــس، تاکید کرد: میــزان درآمد 
دولت از محل درآمد افزایش قیمت 
حامل های انرژی بیــش از 80 هزار 
میلیارد تومان اســت و تنها 43 هزار 

تولید خــودروی چینی برلیانس در 
شرکت سایپا است، به طوری که در 
اردیبهشت ماه هیچ خودرویی در این 
بخش به تولید نرسید. این در حالی 
است که آمار اردیبهشت نشان دهنده 
تولید 3349 دســتگاه برلیانس در 

پارس خودرو است.
البته افتتاح نمایشــی در دولت 
یازدهم فقط بــه خط تولید خودرو 
محدود نمی شــود بلکه این حرکت 
تبلیغاتــی را درموضوع افتتاح خط 
آهن همدان یا راه اندازی پالایشگاه 
ســتاره خلیج فــارس نیز شــاهد 
بودیــم. به طور مثــال در حالی در 
18اردیبهشــت ماه گذشته )10روز 
انتخابات ریاست جمهوری(  از  قبل 
خط آهــن تهران- همدان توســط 
حســن روحانی افتتاح شد که هنوز 
ایستگاه های مسیر تکمیل نشده  بود و 
برای اتصال شهر همدان به خط آهن، 
باید ادامه مسیر و ایستگاه راه آهن در 
داخل شهر ساخته شود! حتی عباس 
آخوندی وزیر راه وشهرســازی هم 
تلویحا به آماده نبودن این خط آهن 
اشاره کرد و گفت: مسیر ریلی تهران- 
امروز)18اردیبهشــت(  که  همدان 
تحویل راه آهن شــد تا دوماه آینده 

آماده تردد می شود.
جالــب اینکه عملیــات احداث 
راه آهن تهران-همدان به طول 265 
کیلومتر از چندین ســال پیش و در 
دولت قبل  آغاز شد و دولت یازدهم 

ایــن پروژه را با پیشــرفت فیزیکی 
100 درصدی عملیات زیرســازی و 
روسازی 25 درصدی تحویل گرفت 
ولی این پروژه با گذشت 4 سال هنوز 
تکمیل نشده و باید از ایستگاه باری 
که حســن روحانی قبل از انتخابات 
افتتاح کرد تا پایانه اتوبوسرانی شهر 
همدان، خط آهن ســاخته شــده و 
ایستگاه جدید مسافری ریلی در این 
پایانه ساخته شود در غیر این صورت  
مسافران باید مسیری طولانی مدت را 
از ایستگاه تا داخل شهر طی کنند. 

همچنین یکی دیگر از افتتاح های 
نمایشی حســن روحانی که قبل از 

انتخابات صورت گرفــت راه اندازی 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس بود که 
دولت مدعی بود با این افتتاح دیگر 
نیــازی به واردات بنزیــن نداریم و 
خودکفا شده ایم اما این ادعا به قدری 
خلاف واقعیت بــود که بیژن نامدار 
زنگنه  در حاشــیه یکی ازجلسات 
هیئت دولت در آن ایام مجبور شد در 
پاسخ به پرسشی درباره خودکفایی در 
تولید بنزین با راه اندازی فاز نخست 
پالایشــگاه بندر عباس بگوید: من 
اشخاص   شــده ایم،  نگفتم خودکفا 
دیگری اعلام کردند خودکفا شده ایم.

وزیر نفت همچنین گفت: تولید 

بنزین تا پایان امسال در یک فاز به 
بیش از 12میلیون در روز می رسد 
و تثبیت می شــود و اگــر فاز دوم 
وارد مدار شــود روزانه 12 میلیون 
دیگر به تولید بنزین در پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس اضافه خواهد 
شد و پس از آن می توانیم صادرات 
را آغاز کنیم.این سخنان زنگنه در 
حالی مطرح شــد که وی در تاریخ 
2 اردیبهشــت در پاسخ به سؤال 
خبرنگار مهر مبنــی بر اینکه 50 
درصد از ســیگنال های موجود در 
»ترین 1« پالایشگاه ستاره خلیج  
فــارس همچنان بــه بهره برداری 

نرســیده اســت، گفت: ما نیازی به 
افتتاح نمایشی نداریم و تا پروژه ای به 
تولید نرسد، مراسمی اجرا نمی شود.

وی چند روز پیشتر از روز افتتاح 
فاز نخست هم گفته بود: تولید بنزین 
در ستاره خلیج  فارس در حال انجام 
است و تا زمانی که مطمئن نشویم 
که تولید بنزین به طور مستمر انجام 

می شود، افتتاحی انجام نمی گیرد.
با این وجود حسن روحانی قبل از 
انتخابات خود را به بندرعباس رساند 
و فــاز یک را افتتاح کرد هرچند که 
وزارت نفت، نام این مراسم را »آغاز 
تولید مســتمر بنزین« گذاشت. با 
وجود اینکه وزیر نفت رســما اعلام 
کرده بود با افتتاح فاز نخست ستاره 
خلیــج فارس، ایران در تولید بنزین 
خودکفا می شود ولی اظهارات بعدی 
وی به خوبــی نشــان داد که آنچه 
بندرعباس رونمایی شــد  کــه در 
ارتباطــی به تولید بنزیــن ندارد و 
خبــری از 12 میلیــون لیتر بنزین 
نیســت. توجه به این مهم ضروری 
اســت که در هیچ دوره ای از تاریخ 
نفت مراســمی با عنوان مراسم آغاز 
تولید مســتمر بنزین تجربه نشده 
اســت که رئیس جمهور کشور نیز 
آن را افتتــاح کند ولــی با توجه به 
رقابت های انتخاباتــی، وزارت نفت 
نمایش بهره برداری از فاز نخســت 
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس را 

راه اندازی کند!

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

دولت روحانی با افزایش مستمری نیازمندان مخالف بود

رئیس جمهور  که  حالی  در 
به رکود حوزه مســکن اذعان 
بین المللی  و گزارش های  کرده 
نشان می دهد بعید است به این 
رونق  بازگشت  شاهد  زودی ها 
داشت  اظهار  راه  وزیر  باشیم، 
که مراجعه به روزنامه ها نشان 
می دهد مسکن در آستانه رشد 

و رونق قرار دارد!
عبــاس آخوندی در حاشــیه 
بین  همکاری  تفاهم نامــه  امضای 
وزارت راه و شهرســازی و سازمان 
اوقــاف و امور خیریه در پاســخ به 
پرسشــی دربــاره برنامه های این 
وزارتخانه برای بازگشــت رونق به 
بازار مســکن، گفــت: اگر همین 
امروز به تمــام روزنامه ها و جراید 
مراجعه کنید متوجه می شوید که 
تمام شــاخص های پیش نگر نشان 
می دهد که مسکن در آستانه رشد 

و رونق قرار دارد!
اظهارات عجیب عباس آخوندی 
و استناد عجیب تر او به مطالب برخی 
روزنامه های خاص برای اثبات این 
ادعا در حالی است که رئیس جمهور 
در نشست خبری اخیر خود اعلام 
کرده بود تمام بخش های اقتصادی 
از رونق بهره مند شده اند اما بخش 
مســکن هنوز در رکود اســت. از 
گزارش های بین المللی هم اینطور بر 
می آید که بعید است به این زودی ها 
شاهد بازگشت صنعت مسکن ایران 

به اوج باشیم.
به گزارش فارس، المانیتور در 
این باره گزارش داد، چند ســالی 
اســت که بازار مسکن ایران درگیر 
رکود شــده و همیــن امر در کنار 
افزایش نرخ اجاره باعث شده رویای 
خرید مسکن برای بسیاری از مردم 

تعبیر نشود.
در ســال های نــه چندان دور 
بخش مســکن اولین گزینه برای 
ســرمایه گذاری مردم در ایران به 
شــمار می رفت و به دلیل شرایط 
خاص اقتصــادی آن دوران اولین 
گزینه بــرای خانوارهای ایرانی در 
جهت تضمین پیشــرفت خانواده، 
خرید مســکن به شمار می رفت و 
همین امر باعث شــده بود که این 
بخــش از اقتصاد ایران به شــدت 

رونق بگیرد.
این رشــد تا جایی پیش رفت 
که بخش مســکن ایران در ســال 
2012، 20 درصــد از کل تولیــد 
ناخالص داخلی کشور را شامل شد. 
در ســال های دهه 1990 و 2000 
میلادی به طور متوسط 5 درصد از 
کل تولید ناخالص داخلی ایران در 
حوزه مسکن سرمایه گذاری می شد.

عملا از سال 2011 به بعد بازار 
مسکن ایران شاهد کاهش تقاضای 
صدور مجوز ساخت به گونه ای که 
سال 2011 کاهش بسیار کم و در 
ســال 2012 تقاضای صدور مجوز 
ساخت در ایران 2/4 درصد نسبت 

به سال قبل کاهش یافت.
این روند در ســال های 2013 
و 2014 به قدری شدت یافت که 
عملًا در سال 2014 تقاضای صدور 
مجوز ساخت مسکن در ایران 32/1 

درصد سقوط کرد.
این کاهش تقاضا اما نتوانست 
به کاهش قابل توجه قیمت در بازار 
منجر شــده و عملًا مالکان خانه ها 
از فــروش واحدهای خود با قیمت 

پایین تر خودداری کردند.
کاهش توان خرید خانوارهای 
ایرانی در حوزه مســکن به افزایش 
تقاضــا برای اجاره منجر شــده و 
همین امر شــرایط را تشدید کرده 
است چرا که افزایش تقاضای اجاره 
به افزایش اجاره بها در شــهرهای 
بزرگ منجر شــده و قدرت خرید 
خانوارهــای ایرانی را بیش از پیش 

کاهش داده است.
آمارهای رسمی نشان می  دهد 
تعداد خانوارهای اجاره نشــین در 
ایران از 26/6 درصد در سال 2011 
به حدود 33 درصد در سال 2016 
افزایش یافته و در شــرایط کنونی 
عملا یک سوم از خانوارهای ایرانی 

اجاره نشین هستند.
ارزیابی های صورت  براســاس 
گرفته توسط اتاق بازرگانی صنعت 
و معــدن ایران هزینــه اجاره بها تا 
70 درصد از متوســط هزینه های 
خانوارهــای ایرانــی را بــه خود 
اختصاص داده اســت.آنچه شرایط 
بازار مســکن ایــران را پیچیده تر 
می کند این اســت کــه علی رغم 
افزایش تقاضا برای اجاره مســکن 
تعــداد خانه های خالی در ایران نه 
تنها کاهش نیافتــه بلکه افزایش 
نیز یافته است.مرکز آمار ایران طی 
گزارشی اعلام کرده است که حدود 
10 درصد از واحدهای مسکونی در 
ایران خالی است. این آمار در تهران 
تشدید شــده و در شرایط کنونی 
عملا 13 درصــد از کل واحدهای 
مســکونی محدوده تهــران بدون 

ساکن هستند.

در پی محدودیت های ایجاد شده برای افتتاح 
حساب فعالان اقتصادی ایران در هالک بانک ترکیه 
مدیرکل بین الملل بانک مرکزی از رایزنی با مقامات 

بانک مرکزی ترکیه و سفر آنها به ایران خبر داد.
حسین یعقوبی در گفت وگو با فارس اظهارداشت: با 
توجه به شرایط پیش آمده، از مقامات بانک مرکزی ترکیه 
برای سفر به ایران دعوت کردیم و آنها هم به این درخواست 

پاسخ مثبت داده اند.
وی افزود: امیدواریم در این نشست که به زودی برگزار 

می شود، مسائل به وجود آمده حل و فصل شود.
بر اساس این گزارش معاون هالک بانک ترکیه چندی 
قبل در آمریکا به اتهام دور زدن تحریم های ایران بازداشت 
شــد، مقامات ترکیه این اقدام را سیاسی تلقی کردند، در 
عین حال اتفاقات اخیر افتتاح حساب های ایرانی در هالک 

بانک را با محدودیت مواجه کرده است.
محدودیت های پیش آمده بــرای ایرانی هایی که در 
هالک بانک حساب دارند، نمایی دیگر از واقعیت پسابرجام 
است که در نتیجه کارشکنی آمریکایی ها به موازات برجام، 
عملا دست ایران را برای انجام امور مالی بین المللی بسته 
است. این بانک سابقه خوبی در همکاری با ایران داشت و 
یک مسیر اصلی در تراکنش های مالی محسوب می گردید 
ولی این بانک هم با فشــارهای آمریکا مبادلات با ایران را 
محدود نموده اســت و اظهارات مدیرکل بین الملل بانک 

مرکــزی نیز در ایــن چارچوب قابل تحلیل اســت. این 
محدودیت در کنار تحریم های جدید S722 آمریکایی ها 
و بلوکه شدن ارز پتروشیمی ها در چین، سه گانه تحریمی 
جدیــد آمریکا پس از برجام و پس از انتخابات ریاســت 

جمهوری را شکل می هد.
مدیرکل بین الملل بانک مرکزی درباره مشکل به وجود 
آمده برای انتقال ارز پتروشیمی ها که وزیر اقتصاد را این 
هفته راهی چین کرد گفته اســت: ما دقیقا این موضوع 
را بررســی کردیم و مسئله درخواست طرف چینی برای 
فراهم شدن زمینه استعلام صحت اسناد ارائه شده توسط 
صادرکنندگان ایرانی اســت.وی تصریح کرد: شرکت های 
پتروشیمی و دیگر شرکت های صادرکننده به بانک چینی 
اسناد گواهی مبدا می دادند اما بانک چینی نمی توانست 
صحت این اســناد را اســتعلام کند.یعقوبی با بیان اینکه 
درخواســت طرف چینی فقط امکان احراز صحت اسناد 
تجار ایرانی اســت، گفت: به عنوان مثــال گمرک ایران 
ســایتی را معرفی و ارائه کند که طرف چینی با مراجعه 
به آن صحت اســناد ارائه شده را استعلام کند تا مطمئن 
شود چنین گواهی توسط مرجع رسمی صادر شده است.
مدیرکل بین الملل بانک مرکزی اضافه کرد: مســئله این 
است که حساسیت نســبت به ایران و تجار ایرانی وجود 
دارد و باید با اقداماتی از این دست شفافیت را افزایش داد 

تا این حساسیت ها از بین برود.

عباس آخوندی:

مراجعه به روزنامه ها 
نشان می دهد در 

آستانه رونق 
بخش مسکن هستیم!

کارآفرین  بانوان  از  تن  چند 
تولید  با  شده اند  موفق  قزوینی 
شیرینی های خانگی ضمن کسب 
کشور  داخل  در  مطلوب  درآمد 
بازارهــای خارجی را هم جذب 

کنند. 
خانم قندچی زاده یکی از بانوان 
موفق قزوینی است که با تولید خانگی 
شــیرینی جات از درآمد مناســبی 
برخــوردار شــده اســت. او در این 
باره می گوید: 7 ســالی می شود که 
شــیرینی پزی می کنــم و در عین 
حال در پایگاه های بســیج این هنر 
را به علاقمندان آمــوزش می دهم. 
شیرینی پزی را از مادرم یاد گرفته ام. 
وقتی بچه بودم مادر و مادر بزرگم با 
هم شیرینی نوروز را آماده می کردند 
و مــن هم کمکشــان می کردم و به 
مرور آموختم. اوایل شــروع به کار، 
محصولاتم را بــه ادارات می بردم و 
معرفی می کردم. مردم که از کیفیت 
شــیرینی ها خوششــان می آمد به 
مشتری دائمی تبدیل می شدند و هر 
فرد چند مشتری دیگر را با خودش 
همراه می کــرد، به گونه ای که دیگر 
هیچ نیــازی به بازاریابی نداشــتم، 
مشتری ها به قدری زیاد شده بودند 
که همواره با کمبود شــیرینی برای 

فروش مواجه می شدم.
او می افزایــد: رعایــت اصــول 

موفقیت بانوان کارآفرین قزوینی در تولید شیرینی های خانگی
بهداشــتی و صداقت با مشــتری ها 
در استفاده از مواد اولیه اصیل و غیر 
تقلبی زمینه اصلی موفقیتم را تشکیل 
داد. کسانی که از من باقلوا می خرند، 
مطمئن هستند که به جای زعفران، از 
رنگ مصنوعی استفاده نشده، خبری 
از اسانس و پودر باقالی و مغز زردآلو 
نیست و هر چه هست پسته و بادام 

واقعی و باکیفیت است.
شروع کار با یک ماهی تابه
 و یک دستگاه گاز سینجر!

خانــم ایزدیــان دیگــر بانوی 
شــیرینی پز موفقی اســت که البته 
اقدام به تاسیس یک کارگاه کوچک 
تولید شــیرینی کرده است. او برای 
صــادرات محصولاتش سفارشــات 
اتریــش دریافت می کند.  از  زیادی 
این بانوی کارآفرین، می گوید: پخت 
شیرینی های متنوع و اصیل قزوینی 
را از مادرم آموخته ام. در گذشــته 
مردم خودشــان برای عید شیرینی 
می پختند و من هم در همین فرصت 
از مادرم این هنر را آموختم. وقتی کار 
را شروع کردم، فقط یک ماهی تابه، 
یک الک و یک گاز سینجر به اضافه 
10 هزار تومــان پول نقد در اختیار 
داشتم اما امروز در نقطه ای ایستاده ایم 
کــه محصولاتمان را به کشــورهای 
اروپایی صادر می کنیم. گردشــگران 
خارجی که به قزوین می آیند، عاشق 

باقلــوای قزوین  شــیرینی ها بویژه 
می شــوند ومقدار زیادی می خرند و 
در بازگشت با خود به کشورهایشان 
می برنــد. آن وقت اســت که در آن 
برای  کشورها مشتری های جدیدی 
شــیرینی ها پیدا می شــود و به این 
ترتیــب فرآیند ســفارش گرفتن از 
اروپا شکل می گیرد. ما هم به سرعت 

برایشان ارسال می کنیم.
خانــم خوئینی نیز بــه همراه 
همسرش که بازنشســته آموزش و 
پرورش است، در روستای نجف آباد 
قزوین یک کارگاه شیرینی پزی دایر 
و برای 3 نفر دیگر اشتغالزایی کرده 
اســت. این دو با تهیه دستگاه های 
صنایع تبدیلی نظر خمیرگیر و آسیاب 
کن، ســرعت و حجم تولید شیرینی 

هایشان را افزایش داده اند. 
بخــش مهمی از شــیرینی های 
تولیــد شــده در کارگاه های خانگی 
اســتان قزوین، برای فــروش راهی 
بقالی ها می شوند. یکی از بقال هایی که 
محصولات خانم خوئینی را به فروش 
باره خاطرنشان  این  می رســاند، در 
می کند: شیرینی های خانم خوئینی 
را بــه روز می فروشــیم و در انتهــا 
چیــزی از آن ها باقی نمی ماند. مردم 
این شیرینی های  به  و گردشــگران 
با کیفیــت بســیار علاقمندند و از 

مصرفشان راضی هستند.

بنیــاد ملی  رئیــس 
گندمکاران  توانمندسازی 
ابــراز نگرانی کرد که در 
صورت جایگزین شــدن 
به  تضمینی  قیمت  طرح 
جای خرید تضمینی، شاهد 
کاهش ســطح زیرکشت 
کشاورزان  باشیم،  گندم 
ترجیح می دهند، محصولی 
و  راحت تر  کــه  بکارند 
سریع تر بفروشند و پولش 

را دریافت کنند.
علیقلی ایمانی در گفت وگو 
با فارس، در مورد اجرای طرح 
»قیمت تضمینی« برای خرید 
گندم به جای خرید تضمینی، 
اظهار داشت: سال گذشته که 

رئیس بنیاد ملی توانمندسازی گندمکاران مطرح کرد

نگرانی نسبت به اجرای طرح قیمت تضمینی گندم در بورس کالا
طرح خریــد قیمت تضمینی 
برای جــو در بورس کالا اجرا 
خوبی  تجربه  کشاورزان  شد، 

از این مسئله نداشتند.
وی اضافه کرد: 6 ماه زمان 
برد تا جوی عرضه شــده در 
بورس به فروش رسیده و پول 
کشاورزان به حسابشان واریز 
شــود، جدا از آنکه کشــاورز 
باید چندین ماه برای کاشت، 
محصول  برداشــت  و  داشت 
خود صبوری کند و در نتیجه، 
این موضوع سبب شد، امسال 
شاهد کاهش سطح زیرکشت 
جو باشــیم، تــا جایی که در 
اســتان گلســتان 100 هزار 
زیرکشــت جو  تن کاهــش 

بیشتر کشاورزان  و  داشته ایم 
به ســمت کشت کلزا و گندم 

روی آورده اند.
به دولتمردان  وی خطاب 

و آنهایی کــه تصمیم دارند 
بــه مرور، خریــد گندم را به 

جای خرید تضمینی به روش 
قیمت تضمینــی و عرضه در 
بورس انجــام دهند، گفت: از 
ابتــدا باید فکری به حال این 
موضوع بشود، به عنوان مثال؛ 
دولت کارخانجات آرد را ملزم 
کند که نیازشــان را از طریق 
بــورس تأمین کننــد و خود 
دولت نیز بلافاصله مابه التفاوت 
را به حساب کشاورز واریز کند، 
نه اینکه کشاورز گندم خود را 
کیلویی 700 تومان در بورس 
بفروشــد و پولش را بگیرد و 
چند ماه انتظار بکشد، تا دولت 
600 تومان دیگر به ازای هر 
کیلوگرم گندم را به حسابش 

واریز کند.

امــام جمعه شــاهین دژ 
گفت: وضعیت اقتصادی بخش 
به حدی  از شهروندان  مهمی 
وخیم است که برخی افراد از 
نانوایی ها نان قسطی می خرند 
بشکه  میلیون   2 که  دولتی  و 
نفت می فروشد عملکرد مثبتی 

در دست گیری از فقرا ندارد.
حجت الاســلام نقی باقری در 
گفت وگو با تسنیم، با انتقاد شدید 
از بی توجهی دولــت به وضعیت 
معیشتی مردم اظهار کرد: وضعیت 
معیشتی مردم بعد از عید طوری 

امام جمعه شاهین دژ:

در دولتی که مدعی افزایش صادرات نفت است مردم نباید نان نسیه بخرند!

میلیــارد تومان آن بــه خزانه واریز 
می شود و پس از آن مشخص است، 

در چه اموری هزینه شده است.
این نماینده مجلس با بیان اینکه 
بالغ بــر 37 هزار میلیــارد تومان از 
درآمد هدفمندی یارانه به شرکت های 
وابســته و بابت خدمــات پرداخت 
می شــود، تصریح کــرد: این رقم به 
خزانه واریز نشــده و دولت از همین 
محل می خواهد مستمری نیازمندان 

را تامین کند.
حاجــی دلیگانی بــا بیان اینکه 
در برنامه ششــم توسعه تاکید شده، 
دولت باید تمامی درآمدهای مربوط 
به افزایش حامل های انرژی را شفاف 
ارائه کند، گفت: دولت از این موضوع 

استنکاف کرده و این موضوع اجرایی 
افزود:  مجلس  نماینده  نمی شود.این 
دولت برخــورد متناقضی با موضوع 
یارانــه و مســتمری بگیری دارد، به 
طوری که قبــل از انتخابات مدعی 
بود منابعی برای این کار وجود ندارد 
و اکنون بیان می کند حتی می تواند 
چند برابــر آن را افزایش دهد.عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
با اشــاره به اینکه افزایش مستمری 
نیازمندان پیشــنهاد مجلس بوده و 
دولت با آن مخالف بود، یادآور شــد:  
به همان دلیل که معتقد بودیم منابع 
متعددی برای افزایش مستمری وجود 
دارد، آن را برای دولت تصویب کردیم؛ 
همچنین در صورتی که دولت منابع 
جدید نیز نداشــته باشد، دو راه برای 
این کار وجــود دارد، اول آنکه طبق 
ماده 79 قانون برنامه ششم از محل 
حذف یارانه پردرآمدها مســتمری را 
افزایش دهد و یا اینکه براساس ماده 
39 قانون برنامــه با اصلاح تدریجی 
حامل های انرژی تا سال 1400 درآمد 

بیشتری کسب کند.

به دنبال اعلام عدم پذیرش 
خودروهای ســاخت داخل در 
فرودگاه امام خمینی )ره( برخی 
از تاکسیرانان این فرودگاه مقابل 

مجلس تجمع کردند. 
مسئول برنامه ریزی و ساماندهی 
امور شهری فرودگاه امام خمینی)ره( 
در گفت و گو بــا خبرگزاری فارس 
خودروها  بکارگیری  شرایط  درباره 
برای انتقال مســافران این فرودگاه 
تاکســی  خودروهای  اظهارکــرد: 
که در فرودگاه امــام خمینی)ره( 
ســرویس دهی می کنند باید طبق 
اســتاندارد یک فرودگاه بین المللی 
باشــند.  این خودروها باید جدید، 
مجهــز به ایربگ، دارای سیســتم 

ایمنی قوی و دیگر سیستم های فنی، 
موتوری و ایمنی روز دنیا باشــند، 
صندوق توشــه مسافر باید بزرگ و 
جا دار باشــد ضمن آنکه مسافر در 
این خودروها احساس آرامش داشته 
باشد؛ ما با برند خودرو کاری نداریم.
حسین سلیمان بیگی ادامه داد: 
البته اغلب مســافران فرودگاه امام 
ترجیــح می دهنــد از خودروهای 
مناسب برای سفر خود به تهران یا 
دیگر شهرها استفاده کنند و همین 
استقبال مسافران موجب شده است 
که فرودگاه امــام خمینی)ره( هم 
تمهیداتی برای بهینه سازی هرچه 
بیشــتر ناوگان تاکسیرانی فرودگاه 

داشته باشد.

وی افــزود: در حال حاضر پنج 
شــرکت تاکســیرانی در فرودگاه 
امام خمینی )ره( فعالیت می کنند،  
اغلــب نــاوگان این شــرکت های 
تاکســیرانی شــامل خودروهــای 
و   RAW4 هیبریــدی،  تویوتــای 
دیگر خودروهای مناسب است؛ به 
عنوان مثال یکی از شرکت ها   فقط 
800 دســتگاه تویوتا RAW4 دارد 
و یا یکی دیگر از شــرکت ها 150 
دارد  هیبریدی  تویوتای  دســتگاه 
و در یکی دیگر از شــرکت ها 100 
دستگاه تویوتا هیبریدی فعال است 
و استقبال مسافران از این خودروها 

زیاد است.
مسئول برنامه ریزی و ساماندهی 

امور شهری فرودگاه امام خمینی)ره( 
افزود: شرکت تعاونی تاکسیرانی هم 
به عنوان یک شرکت خصوصی طرف 
قرارداد ما، 14 هزار دستگاه تاکسی 
دارد، آنها هم خودرو هیبریدی دارند 
و در بسیاری از نقاط کشور فعالیت 
می کنند و به بسیاری از شرکت ها 
و ارگان هــا خدمــات می دهند، ما 
در فــرودگاه امــام خمینــی )ره( 
خودروهایی مثل ســمند و آریو را  
پذیــرش نمی کنیــم. بنابراین این 
شرکت می تواند رانندگان و ناوگان 
خود را در بســیاری از بخش  های 
دیگر که اســتقبال می کنند، بکار 
گیرد. حتی ما با سازمان تاکسیرانی 
هم جلســاتی گذاشتیم و قرار شد 

مالکان سمند و آریو در جایی دیگر 
که سازمان تاکسیرانی برای آنها در 

نظر می گیرد، فعالیت کنند.
اعلام عــدم پذیرش  به دنبال 
خودروهای ساخت داخل در ناوگان 
تاکسیرانی فرودگاه امام خمینی)ره( 
برخی از تاکســیرانان این فرودگاه 
مقابل مجلس شــورای اســلامی 

تجمع کردند.
تاکسیرانان  تسنیم،  گزارش  به 
تجمع کننده مقابل مجلس به اقدام 
اخیر مدیریت شهر  فرودگاهی امام 
خمینی)ره( مبنی بــر ممانعت از 
تولید  ایرانی  فعالیت خودروهــای 
داخــل در این فــرودگاه معترض 
بودنــد. تاکســیرانان تجمع کننده 

مقابل مجلس خواســتار رسیدگی 
نمایندگان مجلس به مشکلات شان 
در راســتای حمایــت از فعالیــت 
خودروهای تولید داخل در فرودگاه 
امام شــدند.گفتنی است ممانعت 
استفاده از خودروهای تولید داخل 
در فــرودگاه امام بــه بهانه رعایت 
بین المللی در حالی  استانداردهای 
اعلام شــده که ایــن خودروها در 
ســال های قبل از دولت یازدهم به 
همان کشورهایی که تویوتا می خرند 
صادر شــده و با استقبال مشتریان 
خارجی مواجه شده است. در حال 
حاضر نیز اغلــب برندهای خودرو 
ساخت داخل ، جزو اقلام صادراتی 

کشور است.

است که 60 تا 70 درصد مردم نه 
در حال فقر و مستمندی بلکه در 

حال فلاکت هستند.
وی با تشریح وضعیت اسفناک 
مســتمندان و فقرا بیان کرد: در 
ملاقات های عمومی برخی از مردم 
اذعان می کنند کــه از نانوایی ها 
به صورت قســطی و نســیه نان 
می گیرند! که معنایش این اســت 
که این افــراد در حال فقر مطلق 

هستند.
امام جمعه شاهین دژ با کنایه 
بــه افرادی کــه در طبل افزایش 

صادرات نفــت می کوبند تصریح 
کرد: در جامعه اسلامی و جامعه ای 
که روزانه بیش از دو میلیون بشکه 
نفت صادر می کند نباید مردم آن 

نان نسیه بخرند!
وی با انتقاد شدید از وضعیت 
اقتصادی موجود افزود: هم اکنون 
تولیدی  واحد های  و  کارخانه هــا 
تعطیل یا نیمه تعطیل هســتند، 
ساخت و ســازی در کار نیست و 

مردم درآمد کافی ندارند .
وی دربــاره عملکــرد و نقش 
دولــت در کمک و یــاری از فقرا 
تصریــح کرد: مــن از دولت هیچ 
عملکردی نســبت به فقرا، نسبت 
به آبادانی، نســبت به دستگیری 
از مستمندان و نسبت به زندگی 
و معیشــت مردم نمی بینم.باقری 
بیان کرد: مشــخص نیســت که 
افزایش سه برابری حقوق مستمری 
بگیران و افراد تحت پوشش در حد 
شــعار است یا یک طرح عملیاتی 
اما براساس اقرار برخی افراد تحت 
پوشــش در ماه گذشته 50 تا 60 
هزار تومــان به حقوق آنان اضافه 
شده اســت و مشخص نیست که 

این ماه هم اضافه شود یا نه.

سرویس اقتصادی-
خبرگزاری دولت با اشاره به 
با  ایتالیایی  بانک  یک  همکاری 
چند بانک ایرانی، اعلام کرد: این 
مراوده پولی در بستری شفاف تر 
و برابر با قوانین گروه ویژه اقدام 

مالی FATF انجام می شود.
روز دوشنبه مفاد نامه ای از سوی 
وزارت امور خارجه ایران به اتاق تهران 
منتشــر شــد که از همکاری بانک 
»پوپولاره دی سوندریوی«  ایتالیایی 
با بانک های ایرانــی خبر می داد. بر 
اســاس آنچه کــه در نامه مدیرکل 
غرب اروپای این وزارتخانه به معاون 
بین الملل اتاق تهران آمده است، این 
بانک ایتالیایی رابطه بانکی با 20 بانک 
ایرانی را پذیرفته و تأیید کرده است.
هر چند پوپولاره دی ســوندریو 
یک بانک متوسط محسوب می شود 
و بــا این تفاهم، مشــکل خودداری 
بانک های بزرگ از ورود به مراودات 
بین المللی ایران حل نشــده، اما در 
رابطه با این قرارداد، موضوع دیگری 
هم مطرح شــد که مجددا نگرانی ها 
را درباره ماجرای افشــای اطلاعات 
ملی تشدید کرد. ماجرا آن است که 
بر اســاس گزارش ایرنا، این مراوده 
پولی در بســتری شفاف تر و برابر با 
 FATF قوانیــن گروه ویژه اقدام مالی

انجام می شود.
ماجرای تعهد ایران به گروه ویژه 
اقدام مالی سال گذشته مطرح شد و 

شهریورماه با انتشار تصاویر نامه های 
2 بانک دولتی سپه و ملت درخصوص 
معذوریت انتقال به درخواست یکی از 
شرکت های تحت تحریم و همچنین 
قرارگاه خاتم الانبیاء در کیهان ابعاد 

جدیدی به خود گرفت.
به رسم دولت یازدهم که بسیاری 
از امــور و قراردادها را محرمانه نگه 
می دارد، داســتان تأیید و تکذیب ها 
درباره امضای این سند هم از سوی 
دولت یازدهم شروع شد، ولی در ادامه 
با انتشار تصویر نامه تعهد وزیر اقتصاد 
به FATF و افشای زوایای تکان دهنده 
این سند که می تواند اطلاعات نهادها 
و افراد مختلف را در اختیار طرف های 
خارجی قرار دهد، عواقب خسارت بار 
این اقدام دولت را بیش از گذشــته 

عیان نمود.
FATF استقبال دولت از

در آخرین مورد از اظهارنظرها در 
این باره، طیب نیا در آستانه انتخابات 
ریاســت جمهوری در نشســتی با 
شائبه تبلیغات انتخاباتی، با پاسخی 
 FATF مبهــم از کنار موضــوع مهم
عبور کرد. او با اشاره به برقرار بودن 
برخــی تحریم های بانکــی، به این 
موضوع اشــاره کرد کــه »بانکهای 
دنیا اســتانداردهای پولشویی را در 
حــال اجرا دارند، ما خودمان از قبل 
ایــن کار را البته انجام داده بودیم و 
استانداردهای مبارزه با پولشویی را 
در کشــور اجرا کــرده بودیم و نرم 

افزارهای لازم را هم نصب کرده ایم، 
بنابراین سال گذشته نیز موفق شدیم 
در اجلاس FATF از لیست سیاه خارج 
شویم، اما طبیعی است که در بیانیه 
این سازمان گفته شده که بانکها در 
رفتار با ایران محتاط باشند.« حال با 
اعلام رسمی همکاری بانک ایتالیایی 
با تعدادی بانک ایرانی، مشخص شد 
دولــت یازدهم عملا وارد فاز اجرای 

مفاد FATF گردیده است.
قطعــا انعقاد قــرارداد محرمانه 
پولی-بانکی با کارگــروه ویژه اقدام 
مالی از ســوی تیم اقتصادی دولت 
روحانی از صفحات مبهم تاریخ کابینه 
یازدهم است. براساس این توافق که 
به امضای علی طیب نیا وزیر اقتصاد 
رســیده ایران متعهد می شــود در 
بازه زمانی اعلام شــده دسترسی به 
اطلاعات و تراکنش های مالی- بانکی 
خود را در اختیار این گروه قرار داده 
و همچنیــن از ارائه خدمت به افراد 
و نهادهایی که نامشــان در لیست 
تحریم ها وجود دارد نیز منع شود. با 
این اقدام، امکان رصد اقدامات مالی 
نهادهای انقلابی و افرادی که با محور 
مقاومت در تحــولات منطقه ای در 
ارتباط هستند، وجود خواهد داشت.
امضای این قــرارداد باتوجه به 
تاثیرات ضدامنیتی که در فضای مالی 
کشور بر جای می گذاشت با واکنش 
منفی بســیاری از شــخصیت های 
شد  روبرو  کشور  سیاسی-اقتصادی 

با ایــن حال همچنان دولت یازدهم 
با افتخار از برقراری مبادلات بانکی 

در چارچوب FATF سخن می گوید.
برجام دو

مجید شاکری، اقتصاددان، تعبیر 
»برجام دوم« را برای این ســند به 
کار می برد و می گوید: برنامه اجرایی 
امضا شده توســط وزیر اقتصاد یک 
چارچوب حقوقی عالی برای شناسایی 
تمامی ذینفعان تراکنش های مالی را 
بر اساس ادبیات ECDD به کشورهای 
خارجــی متقاضی اطلاعــات عطا 
می کند و شــدیدا بالاتر از تعهدات 
 2012 FATF مندرج در اســتاندارد
نوشــتار  نحوه  اســت. همچنیــن 
توافقنامــه، تمام راه حل های جاری 
برای حفاظت از اطلاعات ملی را که 
به صورتی معمول در توافقنامه های 
کشــورهای دیگر)مثلا عربســتان( 
پیش بینی شــده بود را هم ناممکن 

کرده است. 
به اعتقــاد این اقتصادان، بعضی 
مدافعان رســانه ای FATF هنوز فکر 
می کنند برنامه اجرایی توافق شــده 
با FATF روشی برای ایجاد شفافیت 
مالی اســت در حالی که یکبار مرور 
برنامه اجرایی نشــان می دهد ماجرا 

کاملا چیز دیگری است.
کارشناسان نزدیک به دولت که 
دقیقا می دانند وزیــر چه چیزی را 
امضا کــرده می گویند مجبور بودیم 
و »دست بســته«، با این تفاوت که 

FATF برجامی بــه مراتب مهمتر از 
برجام اصلی ولی کم ســر و صدا تر 
بود که هم اکنون در حال انجام است.

شباهت FATF و 2030
شــباهت جالــب و عجیبی هم 
درباره مواجهــه دولت یازدهم با دو 
سند ســؤال برانگیز FATF و 2030 
وجود دارد. شــاکری در این رابطه 
می افزایــد: رئیس جمهــور و معاون 
اول او، پیاپي بعــد از حلال نکردن 
مخالفــان ســند 2030، آن ها را به 
تفکــر فراخوانده انــد و ابتدا محکم 
گفتنــد اصلا چنین ســندي امضا 
نشــده و بعد که تصویر ســند امضا 
شده دست به دست گشت گفته شد 
که امضا با »تحفظ کلي« بوده. یعني 
ایران مي تواند هر بخش را که مغایر 

با قوانین اوست اجرا نکند.
به طور  واژه »تحفــظ کلــي« 
عجیبی یادآور داستان FATF است! 
آن جا هم رئیس کل بانک مرکزي و 
وزیــر اقتصاد با تاکید مي گفتند که 
این برنامه اجرایي FATF صرفا توصیه 
اســت و هر جاي آن کــه با قوانین 
ایران همسو نباشد اجرا نمی شود و 
هیچ اطلاعاتي به FATF داده نخواهد 
شــد. هر کس که حداقلي از دانش 
در زمینه پولشــویي را داشته باشد 
مي داند که FATF نه یک نهاد براي 
اطلاعات گرفتــن بلکه یک اتحادیه 
حوزه هاي قضایي براي تضمین انتقال 
داده و شناسایي همه جانبه مشتریان 

تراکنش هاي مالي بین اعضا است.
آن جا هــم از واژه تحفظ کلي 
بارها اســتفاده شد. حتي گفته شد 
هر جا که خلاف قوانین ایران باشد 
هیچ انتقال داده تراکنشي به طرف 
خارجي انجام نخواهد شــد. از همه 
این ها جالبتر شوراي عالي امنیت ملي 
هم اجراي برنامه اجرایي ویژه ایران با 
FATF را به شرط حفظ قوانین داخلي 

ممکن دانست.
مسئولان ایراني البته غافل بودند 
کــه در ویرایش 2013 اســتاندارد 
FATF، پنج بار تاکید شده هیچ قانون 
رازداري داخلي نمــي تواند مانع از 
انتقال داده شود. یعني حتي شوراي 
عالي امنیت ملي هم نمي دانســت. 
کم کمک برنامه اجرایي تهیه شــده 
مخصوص ایران هم لو رفت و معلوم 
شــد که خبري از تعــدادي توصیه 
نیســت بلکه هر بند بــا تعهد ایران 
شروع مي شــود. بعد معلوم شد آن 
تحفظ هم بي معناست چون خلاف 

صریح استاندارد است.
حالا هر کسي که براي انتقال ارز 
یا براي انجام سرمایه گذاري خارجي 
CDD مي شود )شناخت همه جانبه 

مشــتري( مي داند که در چارچوب 
FATF همه اطلاعات منتقل مي شود 
و آن تحفظ هم بیشتر محض شوخي 
بوده است. حداقل امیدوارم سرنوشت 
 FATF تحفظ کلــي در 2030 مثل

نباشد.

در اعتراض به ممنوعیت استفاده از تاکسی های تولید داخل در فرودگاه امام)ره(

تاکسیرانان مقابل مجلس تجمع کردند


